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sobre els Centres d’Informació i Coordinació d’Urgències, CICU, 
i Servei d’Ajuda Mèdica Urgent, SAMU, presentada pel Grup 
Parlamentari Vox Comunidad Valenciana. Senyories, comença la 
votació. Amb 43 vots favorables, més 2 telemàtics, fan un total 
de 45 vots favorables; 49 vots en contra, més 2, fan un total 
de 51 vots en contra; i 0 abstencions . Per tant, queda rebutjada 
la proposta de creació de la comissió d’investigació.

Preguntes

 
El senyor president de les Corts Valencianes:

Senyories, amb estes votacions culminem les votacions i 
avancem en l’apassionant món de les preguntes de control 
parlamentàries, que és el punt 13 de l’ordre del dia .

En primer lloc, intervindrà la il·lustre diputada Belén Bachero .

(Ocupa la presidència la vicepresidenta primera, senyora 
Salvador Rubert)

La senyora vicepresidenta primera de les Corts Valencianes:

Quan vullga, senyoria .

La senyora Bachero Traver:

Gràcies, presidenta .

Conseller, estem vivint un moment de crisi social postco-
vid, de crisi ecològica, territorial, energètica i habitacional 
enorme. I, des de la seua conselleria, s’han fet polítiques per 
fer front al context del moment que estem vivint, perquè 
eixa és la línia del Botànic .

D’una banda, les mesures destinades a atendre de manera 
immediata l’emergència habitacional, la nostra prioritat . És 
a dir, aquelles que pretenen donar una resposta ràpida a les 
persones amb dificultats per a pagar el lloguer, o que neces-
siten una alternativa residencial davant un desnonament.

I, d’altra banda, mesures de caràcter estructural . És a 
dir, polítiques públiques orientades a fer front a la reali-
tat d’emergència d’una forma contundent i amb solucions 
de continuïtat. Polítiques dirigides a afavorir l’accés a l’ha-
bitatge, entés com un dret vinculant al desenvolupament 
d’una vida digna, en el marc de l’article 47 de la Constitució 
espanyola. Qüestió que, només per ser la conselleria de 
vivenda, hauríem d’entendre que va implícit, però que cal 
remarcar, perquè sabem que en el passat no ha sigut així . 
Teníem una conselleria de vivenda que es dedicava a qualse-
vol cosa menys a protegir el dret a la vivenda .

Sense anar més lluny, senyor conseller, el passat 1 d’octu-
bre de 2021, el Consell autoritzava el decret per a mobilitzar 

habitatges buits en l’àmbit de la Comunitat Valenciana . En 
el decret, les mesures que es recullen tenen com a objec-
tiu mobilitzar els habitatges buits, centrant-se principalment 
en els que es troben en mans de grans tenidors i establint 
mesures de foment per al seu lloguer . El decret també regula 
el procediment administratiu per a la declaració de l’habi-
tatge deshabitat, la creació del registre d’habitatges desha-
bitats i la regulació del procediment administratiu per a la 
inspecció i la imposició de les sancions davant de l’incom-
pliment de la funció social de l’habitatge . A més, preveu la 
creació de la xarxa «Lloga’m», com a xarxa d’intermediació 
i foment del lloguer, i la regulació d’un programa de lloguer 
solidari com a iniciativa per a la rehabilitació d’habitatge no 
habitats, que seran cedits a la Generalitat a fi de mobilit-
zar-los per a complir amb la funció social de l’habitatge .

I la veritat és que són tot passes molt importants i molt 
grans, però encara ens queden prou coses per fer . Mire, 
senyor conseller, si mirem les dades, al País Valencià hi ha 
18.775 habitatges socials, que suposen només el 0,6 % del 
total d’habitatges del nostre territori . Un percentatge tres 
voltes menor que la mitjana espanyola, que està en l’1,8 %, i 
15,5 voltes menor a la mitjana de la Unió Europea, que està 
en el 9,3 %. A 26 de maig de 2022, tenim, al País Valencià, 
8.567 sol·licituds de demanda de vivenda actives. És a dir, 
al registre de demandants tenim més de huit mal persones 
esperant un habitatge . Davant d’això, hem d’adoptar mesu-
res per resoldre amb rapidesa la demanda d’habitatge exis-
tent avui dia en la nostra terra . I també, acompanyant aques-
tes dades, és important remarcar que la Sareb compta amb 
8 .427 habitatges, que si estan ahí, i sent la Sareb, en part, 
empresa pública, hauríem també de poder utilitzar-los.

Conseller, estan tenint efecte les polítiques d’habitatge, 
abans inexistents, però encara ens queda molt per fer . Per 
tant, per posar en valor les polítiques botàniques, polítiques 
que lluiten contra la precarietat de manera decidida, i per a 
mostrar que és possible fer polítiques pensant en les perso-
nes primer, i que és possible canviar les situacions d’emer-
gència, li pregunte: quines mesures ha pres la conselleria 
davant la situació d’emergència habitacional al País Valencià?

Moltes gràcies . (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera de les Corts Valencianes:

Gràcies, senyoria .

Demane disculpes perquè tenim un problema tècnic i no 
funciona el temps . Estem intentant resoldre’l, però bé .

Té la paraula l’honorable conseller per donar resposta a la 
pregunta formulada .

Quan vullga .

El senyor conseller d’Habitatge i Arquitectura Bioclimàtica:

Gràcies, presidenta .

Senyories, senyora Bachero, bon dia .
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Com vosté sap, combatre i donar resposta a l’emergència 
habitacional ha sigut i és la nostra prioritat des del primer 
dia, del govern valencià i de la majoria parlamentària que li 
dona suport .

Un dels factors de major vulnerabilitat, al qual se senten 
exposades moltes persones en la nostra terra, és, efectiva-
ment, la precarietat residencial . Una realitat que s’ha anat 
agreujant a mesura que anava passant el temps, i davant 
de la implementació de polítiques per part dels governs del 
Partit Popular, vosté ho deia abans, que no estaven pensa-
des per a complir el mandat constitucional de garantir el dret 
a l’habitatge . En canvi, a diferència del que passava abans de 
l’any 2015, com a vosté, a nosaltres també ens preocupen 
les situacions d’emergència habitacional, i per això estem 
desenvolupant mesures dedicades a donar una resposta 
immediata a les situacions urgents .

Exemple d’això és, en primer lloc, el treball que desple-
guem des de la unitat antidesnonaments, que ja ha tret prop 
de dos mil casos . També donem solució a les situacions de 
vulnerabilitat per mitjà de les ajudes al lloguer, que ja han 
beneficiat a més de huitanta mil persones des de 2015, i a 
les quals s’ha incorporat recentment el bo jove . La convoca-
tòria, per cert, del qual, aprofite per a dir-ho, es troba oberta 
fins al 31 d’octubre.

Però, senyoria, vosté i jo sabem que aquestes mesures estan 
dirigides a alleujar les conseqüències d’un model econòmic 
que nega drets socials bàsics a les persones més vulnerables, 
sigam sincers avui ací. I, per tant, són insuficients si no van 
acompanyades de polítiques públiques destinades a trans-
formar allò que origina les situacions d’emergència residen-
cial en primera instància, si no van acompanyades de mesu-
res estructurals .

En aquest sentit, i amb l’aspiració que el dret a l’habitatge 
estiga amplament protegit a la nostra terra, hem articu-
lat aquestes mesures de caràcter estructural . D’una banda, 
amb actuacions adreçades a incrementar l’oferta d’habi-
tatge públic. Vosté donava unes dades, i jo estic d’acord que 
són inacceptables en relació amb Europa i en relació amb el 
conjunt de l’estat . I ho hem fet per mitjà, en primer lloc, de 
la reactivació de promocions públiques que el Partit Popular 
va deixar pantanades. I, en segon lloc, mitjançant l’adquisició 
de prop de mil habitatges per a ampliar el parc públic . Es diu 
aviat, mil habitatges en el que portem de legislatura .

I, amb la mateixa finalitat, hem sol·licitat la cessió dels habi-
tatges de la Sareb al parc públic valencià perquè, com vosté 
indica, al registre de demandants hi ha avui en dia al voltant 
de huit mil persones inscrites i, per a fer front a això, la Sareb 
té al nostre territori 8 .427 cases . És a dir, la transferència de la 
titularitat d’aquestes cases segurament ajudaria a resoldre la 
demanda d’habitatge públic existent al territori valencià .

A més a més, paral·lelament, estem incentivant l’oferta d’ha-
bitatges en règim de lloguer assequible, mitjançant actuaci-
ons com ara la col·laboració publicoprivada, amb el llança-
ment del concurs de solars en règim de cessió d’ús del sòl 
per a iniciar la construcció de 2 .200 habitatges entre 2022 
i 2023 . I la posada en marxa de la xarxa «Lloga’m», on les 
persones propietàries ja poden inscriure els seus habitatges 
que vullguen llogar i acollir-se a les mesures de foment que 
oferix aquest servei .

Senyora Bachero, totes aquestes actuacions tenen com a 
prioritat garantir un habitatge digne per a totes les persones 
de la nostra terra . Fer-ho possible implica acompanyar les 
polítiques destinades a solucionar les solucions d’emergèn-
cia amb mesures estructurals, incentivant canvis estructu-
rals que transformen un model econòmic insostenible en un 
altre capaç d’anteposar la universalitat del dret a l’habitatge 
a qualsevol altre tipus d’interés.

Moltes gràcies . (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera de les Corts Valencianes:

Gràcies, senyoria .

Continuem amb la pregunta 1.473, que formula el dipu-
tat José Muñoz, en representació del Grup Parlamentari 
Socialista, al conseller d’Hisenda i Model Econòmic sobre la 
liquidació de les operacions no financeres.

Quan vullga, senyoria .

El senyor Muñoz Lladró:

Gràcies, presidenta .

Bueno, la pregunta, como ha señalado la presidenta, va en 
relación con el grado de liquidación de las operaciones no 
financieras desde el ejercicio 2010 hasta el presente ejer-
cicio. Más o menos hemos visto una evolución positiva, 
yo creo que el conseller les explicará todo esto con mayor 
profundidad, pero sí que es verdad que, viendo un poco el 
panorama económico de los últimos años, es evidente que 
las prioridades para el gobierno valenciano han cambiado a 
partir del año 2015. Las cifras económicas están ahí, tanto 
desde el punto de vista de la inversión en los servicios públi-
cos fundamentales como pilar fundamental para la igualdad 
de oportunidades entre ciudadanos…, se han visto incre-
mentadas por la llegada del govern del Botànic .

Es evidente que cuando hacemos la comparativa, a pesar 
de estar en una situación de infrafinanciación respecto 
al Gobierno de España, pero aun con todo ello se ha ido 
elevando el grado de inversión en los servicios públicos 
fundamentales, incluso llegando a equipararlo casi este año 
a la media con otras comunidades autónomas o con el resto 
de España . Esto lo hemos visto claramente en las inversiones 
en educación, en sanidad… Pero creo que es importante no 
pararnos ahí únicamente . Muchas veces a la izquierda se nos 
suele decir que gestionamos muy bien todo el ámbito de lo 
social, pero yo creo que aquí podemos decir con claridad que 
también gestionamos mejor la economía. No solo ha habido 
inversión en el refuerzo del estado del bienestar, sino que 
también ha habido un refuerzo evidente de estímulos que han 
fomentado la actividad económica, tanto para empresarios, 
como para trabajadores, como para autónomos . Y, por consi-
guiente, para las familias de valencianos y valencianas .

Es evidente que estas inversiones han llevado a que la salida 
de la crisis provocada por la pandemia y las restricciones en 
la movilidad haya sido radicalmente diferente a como fue la 


